Gramatika – lekce 1; jaro 2015


Řadové číslovky
1. der, die, das erste


7. -//- sieb(en)te

2. der, die, das zweite


8. -//- achte
3. der, die, das dritte


9. -//- neunte

4. -//- vierte



10. -//- zehnte

5. -//- fünfte



11. -//- elfte

6. -//- sechste



19. -//- neunzehnte

Řadové číslovky 1-19 se tvoří ze základních číslovek příponou –te.

20. -//- zwanzigste


100. -//- hundertste

21. -//- einundzwanzigste

101. -//- hunderterste

30. -//- dreißigste


102. -//- hundertzweite
40. -//- vierzigste


103. -//- hundertdritte

99. -//- neunundneunzigste

1 000. -//- tausendste






1 000 000 -//- millionste

Od 20 výše se řadové číslovky tvoří příponou –ste. Před nimi bývá buď člen určitý nebo přivlastňovací zájmeno. Skloňují se jako přídavná jména. 

Wir wohnen zu zweit/ zu dritt/ zu viert. 

Bydlíme po dvou/ po třech/ po čtyřech.

- z řadových číslovek jsou odvozeny některé tvary příslovcí

zwischen fünf und sechs


mezi pátou a šestou

nach zwei Uhr




po druhé hodině

(im Jahre) 1989



(v roce) 1989

(neunzehnhundertneunundachtzig)

auf Seite sieben



na sedmé straně

- narozdíl od češtiny se hodiny, letopočty, stránky knih a nádražní nástupiště označují pouze základními číslovkami

Vyjádření data
Der Wievielte ist heute?



Kolikátého je dnes?

Den Wievielten haben wir heute?


Kolikátého dnes máme?

Heute ist der dritte Mai.



Dnes je 3. květen. 

Heute haben wir den dritten Mai. 


Dnes máme 3. května.

Er kommt am fünfzehnten Dezember. 

Přijede 15. prosince.

Er kommt am Freitag, dem fünfzehnten Dezember.
Přijede v pátek 15. prosince.

Ich bin am siebenundzwanzigsten Juni                     Narodil jsem se 27. 6. 1981.

1981 geboren. 



Brno, den achtzehnten Februar 2011.

V Brně dne 18. února 2011

Komposita – složená slova

der Tag =>  der Arbeitstag (die Arbeit – podstatné jméno)
der Wein => der Weißwein (weiß – přídavné jméno)

Bezespojkové věty

Po slovesech glauben, meinen, sagen… je možné řadit další větu beze spojky

Př.: Sie meinen, ich bin noch zu jung. 

       Ich glaube, er kommt noch. 

       Wir sagen, er ist unser Freund. 

Časové údaje

der Tag 




den

der Morgen




ráno

morgen




zítra

übermorgen




pozítří

der Vormittag




dopoledne

der Mittag




poledne

der Nachmittag



odpoledne

der Abend




večer

die Nacht




noc

gestern





včera

vorgestern




předevčírem

Wann? 




Kdy?

am Tag




ve dne

am Morgen, morgens



ráno, opakovaně ráno

am Vormittag, vormittags


dopoledne, opakovaně odpoledne

zu Mittag, mittags



v poledne

am Nachmittag, nachmittags


odpoledne

am Abend, abends



večer

in der Nacht, nachts



v noci

!

heute früh




dnes ráno

morgen früh




zítra ráno

heute Vormittag



dnes dopoledne

morgen Abend



zítra večer

in einem Monat



za měsíc

in einer Woche



za týden

in zwei Jahren




za dva roky

in einer halben Stunde


za půl hodiny

in einem halben Jahr



za půl roku

! 

im Jahre 2005




v roce 2005

vor einer Woche



před týdnem

vor einem Monat



před měsícem

vor fünf Jahren



před pěti lety

vor einem halben Jahr


před půl rokem

Seit wann? 




Od kdy? / Jak dlouho už?

seit gestern




od včerejška

seit einem Jahr



už rok

Ab wann?




Od kdy?

ab heute




ode dneška

ab morgen




od zítřka

seit     (     ▌    (     ab

                 jetzt

Vedlejší věty

dass = že, damit = aby, ob = jestli, weil = protože, da = protože, der/die/das = který,-á,-é, wann = kdy, wo = kde, was = co…

- Ich bin froh, dass er heute zu mir kommt. 

Následuje-li věta vedlejší po větě hlavní, zůstává ve větě hlavní normální pořádek slov a ve větě vedlejší se sloveso posouvá na konec. 

- Dass er kommt, weiß ich nicht. 

Předchází-li věta vedlejší větě hlavní, následuje ve větě vedlejší nepřímý pořádek slov – tj. sloveso na konci věty - a věta hlavní začíná slovesem. 

- Er schreibt, dass er morgen um 14:00 ankommt.

- Wann kommt er an? ( Weißt du, wann er ankommt?

